

EL ATLANTICO

Toda la Semana en un Día

ADMINISTRADOR:
JOS. A. THOMAS
APARTADO NO. 199

Número 39

19 de agosto de 1950

Año 1

VALE 25 CTS.
LIMON, C. R.

El Banco Mundial, Su Origen y su Organización

Diecinueve países latinoamericanos participaron en la Conferencia Monetaria financiera de las Naciones Unidas, celebrada en julio de 1944, en Bretton Woods, New Hampshire, Estados Unidos de América. Esta conferencia fué convocada por el Presidente de ese país, y a ella concurrieron representantes de 44 países. Sus propósitos, en general, fueron los de ayudar a restaurar la economía de los países perjudicados por la guerra y aumentar la producción y elevar el nivel de vida en las zonas menos desarrolladas del mundo.

De la conferencia surgieron dos organismos internacionales: el Banco Internacional de Reconstrucción y Fomento y el Fondo Monetario Internacional. Esta serie de artículos se refiere sólo al primero de estos organismos, conocido generalmente con el nombre de Banco Mundial.

Los latinoamericanos desempeñaron un papel importante en las deliberaciones de Bretton Woods, así como en la reunión inaugural de la Junta de Gobernadores, celebrada en Savannah, Georgia, el 8 al 18 de marzo de 1946. De los diecinueve países latinoamericanos que participaron en la Conferencia de Bretton Woods, todos son en la actualidad miembros del Banco, con ex-

cepción de Haití que ha sido ya aceptado como miembro, pero todavía no ha llenado los trámites necesarios para serlo en definitiva.

Para ser miembro del Banco, un país tiene que hacerse primero miembro del Fondo Monetario Internacional. El país podrá entonces ingresar como miembro del Banco si cumple con los requisitos de este organismo, que incluyen suscribir acuerdos del capital y firmar el Convenio.

Hay en la actualidad 48 miembros. Cada acción del capital del Banco tiene un valor de 100,000 dólares. Los países latinoamericanos tienen el siguiente número de acciones: Bolivia, 70; Brasil, 1,050; Colombia, 350; Costa Rica, 20; Cuba, 350; Chile, 350; República Dominicana, 20; Ecuador, 32; El Salvador,

(Pasa a la página 3)

Banco Internacional de Reconstrucción y Fomento

(Continúa)

La mayor dificultad que se nota en la situación de la balanza de pagos es la necesidad de importar crecientes cantidades de combustible líquido a medida que se expande el nivel de la actividad económica, especialmente los transportes. Esto creará el problema de una creciente inflexibilidad en la estructura de las importaciones, a no ser que las grandes cantidades de petróleo que se cree existen en el Brasil puedan desarrollarse en forma efectiva. Las investigaciones sobre el petróleo constituyen una parte importante del Plan SALTE.

La posición de la deuda externa del Brasil ha mejorado enormemente como resultado de acuerdos mutuos entre los tenedores de bonos y el gobierno brasileño en 1943-44, con los cuales se ha reducido el principal y los costos de servicio de la deuda pública externa. Los intereses contractuales sobre el capital en mora en 1938 representaron un valor equivalente a cerca de \$ 100,000,000; se estima que los intereses de la deuda externa actualmente en vigor serán en 1950 algo inferiores a esta cantidad y se espera que disminuyan a un valor de \$ 11,000,000 en 1970 más o menos. Se

Por los Caminos Polvorientos y tras de los Setos

III

Nuestra carretera se bifurcaba, a cada lado, en una serie de breves y sucios caminos, bordeados de viviendas miserables, la mayor parte de ellas de un solo piso. En una de éstas vivía una mujer, llamada Giuditta Cestara (La Canastera), porque seguía dedicándose, al igual que su madre, a la fabricación de cestos y canastas. Se trataba de un oficio que no puede decirse que ayude a vivir, sino a morir. Se había casado bastante joven con un labrador sin latrabo, que poco después de su matrimonio había emigrado a Pensilvania, con la esperanza de reunir suficiente peculio para adquirir, a su regreso, un terreno de labor, una huerta y algunas cepas. Pero desde su partida no había dado señales de vida, ni siquiera unas líneas. Tras de un año de angustia, Giuditta fue vencida por la miseria y, más aún, por la vergüenza de verse abandonada e intentó ahori-

carse. Un extraño llegado a su casa en el justo momento en que se disponía a suicidarse, impidió que consumara sus propósitos. El extraño era un mendigo que iba a solicitar un pedazo de pan. Cortó la soga que la ahogaba, depositó a la mujer en un jergón de paja y avisó a las vecinas para que acudieran a prestarle auxilio. Nadie supo quién era el foráneo, ni de dónde venía, ni cómo pudo ocurrirle ir a pedir limosna en un caserío tan humilde. Desapareció sin dejar trazas.

Como puede imaginarse el acto desesperado de Giuditta levantó gran revuelo en el lugar e inspiró la compasión de todos. Su desgracia comovió a las gentes porque, entre otras razones, el mejor recurso por entonces de las familias pobres era la emigración a América. En la carreta de Nicolasa, el cartero, las cartas con matasellos de Filadelfia eran más numerosas que las provenientes de Roma o de Milán y eran, también, esperadas con mayor ansiedad. En muchos casos venían cerradas con varios sellos de lacre como las reliquias de los santos y Nicolasa, antes de entregarlas, alargaba unos recibos con número de registro. Así el cartero venía a ser, a los ojos de muchos, algo parecido a un ángel tutelar o genio benévolo, a lo que se prestaba maravillosamente su naturaleza bondadosa y afable. De niño había querido dedicarse al sacerdocio, pero carecía de medios para seguir los estudios necesarios.

(Pasa a la página 3)

intereses montará aproximadamente \$30 millones en 1950, y \$ 6 millones en 1970. Estas cantidades pueden compararse con la suma total de las exportaciones del Brasil, que en 1949 ascendieron aproximadamente a \$1,000,000,000, de los cuales \$555 millones correspondieron a los Estados Unidos. Además, se espera amortizar por anticipado, durante 1949 y 1950 un total no menor de 40 millones de bonos brasileros en libras esterlinas. El valor total anual de los intereses sobre el empréstito para el proyecto de Paulo Alfonso será de \$1,100,000, a partir de 1954.

Con respecto a la situación interna, las rigurosas restricciones monetarias y fiscales impuestas en 1947 y 1948, se relajaron en 1949. En 1949 reapareció un déficit presupuestal y hubo considerables aumentos en la emisión de billetes y en el volumen de crédito bancario. Parte de esta expansión de los medios de pago podría considerarse normal y el nivel de precios no ha aumentado en la misma proporción. Sin embargo, los últimos acontecimientos han dejado ver la necesidad de una política monetaria cuidadosa en una economía de rápido

En distintas ocasiones nos hemos referido a la necesidad de que las autoridades pongan freno a la malactranza de algunos espectadores que concurren a los teatros de esta ciudad y que hacen imposible la asistencia a estos espectáculos a las personas decentes.

Gritos, palabras indecentes, sibilidos, patadas, y cuanta manifestación de salvajismo se ha inventado es lo que ocurre cuando las películas son más o menos interesantes. Es necesaria una intervención

Visite la "Pensión Venezuela"

SITUADA 150 VARAS AL OESTE DE LA PULPERIA "LA CALIFORNIA".
DONDE SERÁ USTED BIEN RECIBIDO.

ATENCION ESMERADA. SERVICIO DE AGUA CALIENTE Y FRIA.
CUARTOS HIGIÉNICOS Y COMODOS — BUENA ALIMENTACION.

Siéntase como en su propia casa sin gastar más dinero de la cuenta.

Todo este confort, sin omitir gasto alguno y precios razonables se lo ofrece.

AMABLE DE BARQUERO

200 VARAS AL SUR DEL ATLÁNTICO.

— Futbol —

En la semana pasada se llevó a cabo una reunión de los nuevos miembros de la Liga, en la casa del Presidente de la misma señor Edwin Sáenz. En dicha sesión se reintegró la Directiva, quedando de la siguiente manera: Presidente, Mariano Cájiao; Vicepresidente, Humberto Ulloa; Secretario, Francisco Castillo; Prosecretario, Edwin Sáenz; Tesorero, Enrique Garrón; Fiscal, Alfredo Salazar; Vocales: Hilario Cruz, Edgar Quesada y José Rodríguez.

Esperamos que la nueva Directiva dé pronto comienzo al campeonato de 1950, ya que este deporte está muy decadido y ése sería el mejor medio de volverlo a levantar.

El domingo no se pudieron llevar a cabo los partidos que estaban anunciados, debido al mal estado de la cancha y la lluvia.

ACTIVIDADES

— Beisbol —

El lunes por la tarde se midieron fuerzas el Cubs, campeón de segundas y Estrechas Tropicales de Cahuita. A pesar del mal estado de la cancha, los visitantes demostraron

DEPORTIVAS

A CARGO DE CHALO.

que son un peligro para cualquier equipo de su categoría. Si lograran incorporarse en el campeonato, la lucha será difícil para todos los equipos locales, ya que se trata de un enemigo feroz.

El partido no pudo llevarse hasta

Compañía Eléctrica de Limón

Recuerda a sus abonados que los recibos por servicios eléctricos deben ser cancelados en la PRIMERA QUINCENA de cada mes.

The Electric Company of Limón hereby reminds its subscribers to the electric services that the payments are to be effected within the first fifteen days each month.

el final ya que la oscuridad invadió y puso fin al partido cuando los campeones cerraban su cuarto inning. El score a esta altura era de cuatro anotaciones por bando.

— Soft Ball —

El domingo por la mañana se llevó a cabo un gran partido de soft ball entre los Decanos y la Barra. Los Decanos, jugando con mucho coraje y amor a su equipo, demostraron a los campeones que ellos tienen si no mucha fuerza, si capacidad. Y es así como los vimos batallar seis durísimos innings venciendo a los campeones 5 x 6. El umpire suspendió el partido a las 10 en punto, ya que en acuerdo de las ligas correspondía jugar de esa hora en adelante un equipo de Base-Ball.

ENCARGUE sus trabajos de Imprenta a Falcó Ltda.

WHEN YOU NEED HARDWARE, PLUMBING AND ELECTRICAL SUPPLIES, TRY

LA PROVEEDORA

Hinges
Hasps
Barrel Bolts
Nails
Tacks
Wood Screws
Machine Bolts
Carriage Bolts
Files
Door Locks
Cupboard Locks
Wardrobe Locks
Padlocks

Machine Oil
Drawer Pulls
Egg Beaters
Strainers
Flashlights
Batteries
Flashlight Bulbs
Shotgun Shells
Screw Drivers
Screw Drivers
Planes
Fish Hooks
Pack Needles
Pliers
Mineral Tar

Bits
Drills
Axe Handles
Hammer Handles
Screen Wire
Screw Eyes
Screw Hooks
Wire Brushes
Shoe Brushes
Chisels
Horse Shoes
Pipe Elbows
Pipe Tees
Pipe Unions

Pipe Nipples
Faucets
Knives
Forks
Spoons
Paints
Varnish
Enamels
Oxres
Paint Brushes
Linsed Oil
Turpentine
Window Glass
Electric Wire

Electric Cord
Sockets
Switches
Electric Irons
Iron Plugs
Lanterns
Lamps
Sand Paper
Emery Cloth
Wrenches
Saw Blades
Machetes
Rat Traps

HUNDREDS OF OTHER ITEMS TOO NUMEROUS TO MENTION. REMEMBER OUR PRICES ARE REASONABLE AND EVERYTHING IS SOLD WITH OUR MONEY BACK IF NOT SATISFIED GUARANTEE.

LA PROVEEDORA

BOX 175

Este documento es propiedad de la Biblioteca Nacional "Miguel Otero Silva" del Sistema Nacional de Bibliotecas del Ministerio de Cultura.

PUERTO LIMÓN

Editorial

Hemos logrado obtener por pensamiento profundo que el ciclo del tiempo en sus revoluciones traen a la mente sensitiva la visión de varias cosas que son necesarias y que son esencialmente necesitadas para estar en armonía con nuestra civilización.

Cierta cantidad de nosotros tal vez hemos tenido el privilegio, si no de una experiencia completa, algunos vistazos de la conveniencia pública y otras utilidades, de las cuales inventores e ingenieros han dado y están dando para acrecentar la alegría humana. Nosotros también debemos hacer cosas nuevas en nuestra comunidad, porque podemos hacerlas, aun en el caso en que algunos no desean, conscientemente, cambios en la marcha de nuestras vidas; pero la época demanda nuevos servicios para la humanidad.

Nuestro periódico tiene un caluroso deseo de dar paso a paso el progreso hacia nuestro desarrollo material, que no ha dejado. Estamos llenos de entusiasmo de ver la creación de una comunidad en la cual nuestros conciudadanos gozan de salud, interés, bienestar y con razonable satisfacción. Deseamos vivamente también, que los extranjeros que visiten nuestro puerto observen que estamos en la galera de progreso.

En tiempos pasados los límites entre los seres humanos y sus necesidades eran arrugados un poco; hoy, los conocimientos progresivos, incluidos por el hombre, le hacen capaz de proveer sus necesidades y convenciones.

Es deseado, además, en esta época, señalar las necesidades vitales de teléfonos públicos, instalados en lugares prominentes en esta ciudad. El tipo actual de teléfono, a menos si no se mete una moneda de cierta denominación en su aparato, proveído para ese propósito, el servicio no podrá ser obtenido.

Por ejemplo, tenemos una ambulancia de la Cruz Roja y una bomba de incendios, estacionados en un lugar equipado con un teléfono, pero la comunidad en general no tiene acceso al uso de un teléfono para pedir el servicio de esos vehículos.

Hay veces en que se necesita la presencia de un guardia civil en casos de emergencias como por incendio, asalto y robo, homicidios y otros graves crímenes y por falta de este aparato no se adquiere la inmediata presencia de la autoridad.

Necesitamos, pues, que se instalen aparatos para uso del público en general que pueda hacer uso de ellos en casos de emergencia.

ATENCIÓN LIMONENSES

EN LA

NUEDA TIENDA

Han recibido gran surtido de

FOULARES AMERICANOS — GABARDINAS PARA MUJER.
FRANELAS Y CRESPOES DE HILO ESTAMPADOS

A PRECIOS BAJOS

Está situada contiguo al Hospedaje de Rolando Young.

POR LOS CAMINOS

(Viene de la primera página)

rios. De todos modos, permaneció soltero toda la vida, quizás en cumplimiento como a veces sugería de su auténtica vocación. Algunas personas le censuraban el hecho de ser algo aficionado a empinar el codo, pero menos era reconocer que nunca se le coñoció en estado grosero u ofensivo. Mi padre solía decir que únicamente hablaba un defecto a su carácter, la afición a beber sólo de preferencia acompañado; a pesar de lo cual, nunca rehusaba un vaso o dos de vinillo luego de haber entregado una carta certificada.

Desgraciadamente, las cartas de Nofalda no siempre aportaban buenas no-

nicias. En ocasiones, sucedían accidentes de trabajo y en otras, los emigrados no ganaban suficiente dinero para girar a sus familias en Italia y dejaban de escribir. Sin embargo, la conducta del marido de Giuditta era la más extraña entre todas las de los ausentes. No sólo nunca había enviado dinero a Giuditta, sino que ni siquiera le había escrito una carta, a pesar de saberse que tenía un buen empleo en América y de que se jactaba de enviar regularmente ciertas sumas a su esposa.

El enigma fue aclarado *pocas* semanas después del intento de suicidio de Giuditta. En efecto, se descubrió que

Este documento es propiedad de la Biblioteca Nacional "Miguel Covarrubias".

RUBEN CHING E HIJO

EXPORTADORES DE CACAO

RECIBIMOS: CACAO -- COCOS -- COPRAS

PENSION CENTRAL FRENTE AL CORREO — LIMÓN.

EL BANCO MUNDIAL

10; Guatemala, 20; Honduras, 10; México, 650; Nicaragua, 8; Panamá, 2; Paraguay, 14; Perú, 175; Uruguay, 105; y Venezuela, 105. Cada país miembro tiene 250 votos, más uno por cada acción que posea.

Cada país miembro designa un Gobernador del Banco y un Suplente. La Junta de Gobernadores se halla investida de todos los poderes del Banco. La Junta sesiona una vez al año, y la reunión de 1950 se verificará en septiembre próximo en París. La Junta de Gobernadores ha delegado en los Directores Ejecutivos la autoridad para ejercer todos los poderes a ella conferidos, con excepción de aquellos que según el Convenio son reservados específicamente a los Gobernadores.

Hay catorce Directores Ejecutivos, de los cuales uno es designado por cada uno de los cinco países que tengan mayor número de acciones del capital, y los nueve restantes son elegidos por los Gobernadores que representan los demás países miembros. Los cinco países que poseen un mayor número de acciones son: los Estados Unidos de América, el Reino Unido, la China, Francia y la India. Los Directores Ejecutivos forman la Junta Directiva, y cada Director Ejecutivo tiene derecho a tantos votos como tengan el miem-

(Viene de la primera página)

bro o los miembros que lo hayan designado o elegido.

En la actualidad hay dos Directores Ejecutivos latinoamericanos, con sus respectivos suplentes. El doctor José Barreda-Moller, del Perú, es Director Ejecutivo elegido por Bolivia, el Brasil, Cuba, la República Dominicana, Panamá, Paraguay, el Perú, la República de las Filipinas y el Uruguay. El doctor Fernando Schwab, también del Perú, es su substituto. El Dr. Emilio Toro, de Colombia, es Director Ejecutivo elegido por Colombia, Costa Rica, Chile, el Ecuador, El Salvador, Guatemala, Honduras, México, Nicaragua y Venezuela. El Sr. Esteban F. Carbo, del Ecuador, es su suplente.

El Presidente del Banco es elegido por los Directores Ejecutivos. Si éste está sujeto a la dirección general de éstos, el Presidente tiene a su cargo la administración y organización interior del Banco, así como la designación de los funcionarios y empleados del mismo. El Presidente es Mr. Eugene R. Black, de los Estados Unidos de América.

El Banco tiene más de 400 empleados, que pertenecen a unos 27 países miembros y su oficina principal está radicada en Washington, la capital de los Estados Unidos de América.

VARIED AND WHOLESOME FOOD AT REASONABLE PRICES CAN BE OBTAINED AT

Restaurant VALENCIA

Situado en el local del Hotel Valencia, en la calle del Paso de la Vaca, 125 varas al Norte del Mercado Central — San José.

OFRECE ALIMENTACION VARIADA A PRECIOS RAZONABLES, BAJO NUEVA ADMINISTRACION.

Nicola, el cartero, había retenido todas las cartas certificadas dirigidas a Giuditta, por su marido.

Todo el poblado fue sacudido por la impresión. Nicola, poniendo pies en polvorosa, sin que se supiera dónde había escapado, pudo salvar la vida, pues de otro modo habría percidio a manos de sus conciudadanos; pero el horror del hecho siguió vivo en la memoria de las gentes.

Durante mucho tiempo no se habló de otra cosa en el pueblo. Y, contrariamente a su costumbre, mi padre participó de la indignación general, encontrando que ello no

(Pasa a la página 4)

Lea todos los Sábados
nuestro Semanario

NACIMIENTO

El hogar muy estimable de nuestra comunidad de don José Esna y doña Rubina de Esna, en algunos días pasados, una paloma se trajo en su pico de oro un precioso pa-

quete que contenía un varoncito. Para "EL ATLÁNTICO" es grato anunciar este advenimiento y felicitar muy cordialmente a nuestros amigos.

AVISO!

Por este medio informo al público en general, especialmente a cualquier comprador perspectivo de la propiedad anuncia en este periódico para la venta por el señor J. GOULDBOURNE, de 9 Millas, Liverpool, que el abajo firmante posee una hectárea y media de cacao, que está incluida en las veinte hectáreas anunciatas. Sin embargo, estoy dispuesto a vender mi cultivo de cacao a cualquier persona que compre dicha propiedad.

9 MILLAS — LIVERPOOL

BENJAMIN BENNETT S.

Por los Caminos Polvorientos...

(Viene de la 3^a página)

hacía sino confirmar su mala opinión de los borronchazos solitarios.

Recuerdo que cierta tarde, después de una cacería con algunos de sus amigos, a quienes había invitado a descansar en casa, mi padre, siguiendo la conversación general, se refirió al cartero; que seguía fugitivo. Uno de los huéspedes le hizo la siguiente pregunta:

—Supongo que uno de estos días, persiguiendo a una liebre, se encuentra usted de pronto con Nicola. ¿Qué haría?

—No estoy seguro de poder refrenar mis impulsos y no matarle.

Estaban los huéspedes tomando café cuando, repentinamente, se escuchó el clicloqueo y revoloteo de las gallinas en la corraliza.

—Ve a ver qué sucede —me ordenó mi padre—. Quizás se trate de algún perro que merodea.

Al fondo del huerto, tras de la última hilera de tomates y los setos que crecían junto al río existía un foso profundo, para guardar el abono. En él, furioso como fiere cazada, estaba el cartero. Supe que era él porque no podía ser otro, pero por la expresión de su rostro hubiese sido imposible reconocerlo. Su mirada extraviada y el nerviosísimo de sus gestos —más todavía que el estado deplorable de su ropa— lo habían convertido en un ser irreconocible. ¡Cuán diferente parecía de aquél hombre pulcro y bonachón que llevaba el correo.

—Dí a tu padre que estoy aquí —me rogó—. Deseo entregarme a los carabineros, pero primero quiero hablar contigo.

Lleno de pánico corrí hacia la casa. No sabía qué hacer. Balbucí algunas palabras incoherentes. Pero cuando mi padre se disponía a salir para averiguar por si mismo de qué se trataba, acerté i añadí:

—Era un perro. Ya lo he espantado. —Todos rieron de mi falta de valor, viendo cómo continuaba pálido y

tembloroso. Me llevaron a la cama.

Cuando los huéspedes hubieron partido, mi padre vino a verme al dormitorio. Quería saber cómo seguía.

—No era el perro, ¿no es cierto? —inquirió.

—No.

—¿Quién era?

—Puedes adivinarlo.

—¿Está todavía?

—Sí, en el foso, cerca de las zarzas.

—Dijo algo?

Dijo que deseaba entregarse a los carabineros, pero que primero quiere hablar contigo.

Tras una pausa, agregué:

—Vas a tratarle mal?

—Ahora es nuestro huésped —respondió mi padre (UNESCO).

Sabe Ud. que...

El récord del salto de altura les corresponde a los monos gibones con 10 metros.

Tenemos 20 dientes de leche a los 30 meses y 32 a la edad adulta.

El intestino del hombre tiene 10 metros de largo.

La corriente eléctrica transporta los sonidos a 300,000 kilómetros por minuto.

La Universidad española más antigua es la de Salamanca, fundada en 1239.

DOCTOR OSCAR PACHECO

MÉDICO Y CIRUJANO
DE LA UNIVERSIDAD DE PENSILVANIA

Especialidad en ENFERMEDADES DE LAS SESORAS

OFICINA: 75 varas al Oeste
del Colegio de Señoras.

SAN JOSE, COSTA RICA
Horas de: 10 a 12 m. - De 2 a 4 p. m.

Cuide sus Riñones

Emplee un medicamento elaborado especialmente para los riñones



Los riñones están particularmente expuestos a diversos trastornos. Se cometen toda clase de desarreglos en la alimentación y en el régimen de vida.

Los riñones son los primeros en sufrir las consecuencias. No tardan en aparecer indicios reveladores.

Trastornos urinarios, orina turbia o cargada de sedimentos y con olor fuerte, micciones demasiado frecuentes, arenillas, dolores, etc. : he aquí

indicios del funcionamiento deficiente de los riñones.

En estos casos, las Pildoras De Witt para los Riñones y la Vejiga son indicadas. Se elaboran especialmente para regularizar el funcionamiento de los riñones.

Su acción sobre estos órganos es directa. Son diuréticas, calmantes, antisépticas y estimulantes.

En frascos de dos tamaños, con 40 y 100 pildoras.

Píldoras DeWITT

PARA LOS RIÑONES Y LA VEJIGA

INDUSTRIA BRITANICA

ASTRERIA y TIENDA

CLIFFORD STEELE Y SEÑORA

Qué fácil! La Casa de la DAMA y el CABALLERO elegante, combinados.

¡Qué barato está todo en esta Tienda: Parece tan chiquita pero allí encuentras todo para toda la familia!

Así es,

CADA DIA RECIBIMOS TRAJES — DE —

CREPE — FOULARES EN DIFERENTES COLORES — GABARDINA — JORGETTE — PIEL DE CONEJO — POPLIN — RASO — SEDAS
VOILA, FLOREADO Y LISO.

Venga a ver la exposición de preciosos artículos apropiados para todas las ocasiones, que exhibimos en nuestros estantes.

Situada: Centro, del Consulado Inglés y la Pulpería Alvarado. Calle Comercio de Limón.

TOME KOLA GARRON

Este documento es propiedad de la Biblioteca Nacional "Miguel Obregón López" del Sistema Nacional de Bibliotecas de la Dirección de Cultura y Juventud, Costa Rica.

THE ATLANTIC

All The Week In One Day

EDITOR:
JOS. A. THOMAS

Number, 58

August 19, 1950

Year 1

POST BOX 199
LIMON, COSTA RICA

OUR TASK

FROM OUR DESK

BY THE EDITOR

We have gained by earnest thought that the cycle of time in its evolution brings to the sensitive mind the vision of many things which are very much required and are surely essentially necessary to be in harmony with our civilization.

A good many of us, perhaps have been afforded, if not full experience, some glimpses of the public convenience and other utilities which designers engineers have given and are giving to enhance human happiness. We, too, should do new things in our community, because we can do them; even in spite of the fact that some may not consciously want to see changes on the face of our life's onward march, but the era demands new services for humanity.

Our newspaper has a warm desire to see, step-by-step progress toward our material improvement does not falter. We, the personnel of this news organ are full of enthusiasms to see the creation of an environment in which our citizens can live with health, interest, goodwill and a reasonable degree of contentment. We yearn, too, that the stranger who comes to our shore will observe that we are in the van of progress.

In times past the boundaries between human creatures and their necessities were somewhat fixed today, the ever increasing knowledge culcated by man enables him to provide for his convenience and wants.

It is desired, foremost, at this time to point, out the vital necessity for public telephones, installed at prominent places in this city; the type of telephone which, unless a coin of certain denomination is dropped into its accompanying apparatus the service cannot be obtained.

For instance, we have a Red Cross Ambulance and a Fire Brigade Engine stationed at a place which is equipped with a telephone, but the community in general has not access to the use of a telephone to call for either of the services. There may be a few officials our private persons whose offices or residences are equipped with phones, but John Public has none within his reach to summon the police in cases of emergency, such as arson—burglary—murder or other possible grave crimes so prevalent in a sin wrapped world. Thought should also be given to the turning of fire alarm; this latter can be taken care of by call station where the telephone is protected by a glass casing, which, in case of fire, the glass can be broken and the alarm by an automatic device is turned in to the Fire Brigade Station.

Tienda HOLLYWOOD

— OF —

SALOMON BERENZON

LATEST FLASH

AMERICAN PRINTS (36 inches wide)	JUST ARRIVED
AMERICAN PRINTS, A. B. C. (36 inches wide)	a ₡ 2.00 yard. 2.50 yard.
GABARDINE SHIRTS, fine, with zippers	20.00 et.
GABARDINE SHIRTS, fine, with button	18.00 ea.
GABARDINE SHIRTS, winter, with zippers	15.00 et.
BLUE DLEN. for men's pants	3.25 yard.
ARMY KHAKI, for men's pants or suit.	5.50 yard.
SHARKSKIN IN ALL COLOURS, ENGLISH CASIMIRES, plan & striped	

FOOTWEARS —

FINE QUALITY CHILDREN SHOES	€ 12.00 pair
FINE QUALITY COLLEGE STUDENTS SHOES, RUBBER SOLES, EVERYTHING ELSE YOU NEED	

AT REDUCER PRICES —

VISIT US AND YOU WILL BE CONVINCED.

Letter from Mrs. Florence Pitters to Mr. Stanley Dixon

U.N.I.A. and A.C.L. — Aug. 1929.

Jamaica B.W.I. District
11 Sixth ST., Trench Town
Jones Town P.O. Kingston, Ja.
2/8/50

Mr. Stan E. Dixon
Commissioner U.N.I.A.
Limon, Costa Rica, C.A.

Dear Sir:

In view of your known interest in the U.N.I.A. and our past association on the Repatriation programme and Bill, I could not at this time remain silent from making you sensible of the active turn this programme is taking in this Island.

I guess you will remember through previous correspondence that for Six years we have laboured in signature taking to back the bill, culminating in the collection of 60,000 signatures which was presented on the 8th. of October 1948 to this Government for transmission to the British Government accompanied with a petition for assistance to be settled in Liberia West Africa.

Now just three weeks ago we have received the answer to that petition when we were called by the Government to answer certain questions in respect to this petition and also to declare

how much of those persons we could get together in a short time to go.

My proposed plans to attend the Convention in Liberia, of which I had scheduled to Wednesday July 26, had to be cancelled as it became necessary for me to remain to carry out this programme myself.

We have started two weeks ago regathering the people of Kingston and shall be going to the Parish of St. Catherine next week.

Not-with-standing the unsettled conditions of the Costa Rica District, due to the seizure of the Limon Liberty Hall, I suggest that you start right away taking the signatures of all persons in Costa Rica who would like to get settled in Liberia, West Africa: After you have collected a couple of hundred signatures direct your petition to the United States Government through the Liberia Migration Committee in Washington D. C.

I shall await an early reply from you and any other advise or information that you may need on this matter I shall gladly supply.

With very best wishes for your success in this effort
Very faithfully yours

FLORENCE E. PITTERS
Commissioner U.N.I.A. of Jamaica.

PENSION VENEZUELA

— Two blocks south Atlantic Station opposite Botica Primavera —

Whenever you are in San Jose you will enjoy your stay if you visit, PENSION VENEZUELA. — Large airy rooms, newly furnished. Modern Sanitary conditions. — Exquisite prepared meals served.

Moderate prices. You are welcome where you will unequalled facilities for rest and relaxation.

PROPRIETORS: DELFIN BARQUERO Y SEÑORA.

NOTICE! NOTICE!

This is to inform the public in general, especially any prospective purchase of the property advertised in this newspaper for sale by Mr. J. GOULDBOURNE of 9 Miles, Liverpool, that the undersigned owns 1½ hectare of cacao which is included in the lot advertised for sale. However, I am disposed to sell my cultivation of cacao to any person buying the property.

BENJAMIN BENNETT S.

9 MILES — LIVERPOOL.

TRAMO JOE LEWIS

LIMON MARKET

We carry in stock everything in grocery, both foreign and native products. — The fast movements of our goods enable us to always have fresh supplies.

OUR MOTTO

Best and greatest variety. — Full desire to please our buyers. A little profit on our money, but no profiteering

JOE LEWIS — Proprietor.

International Assembly of Jehovah's Witnesses

NEW YORK, August 1. — 79,247 attend opening day of Theocracy's International Assembly: 70,000 at Yankee Stadium and 9,247 at Trainer Camp.

Record crowd marked the opening of Jehovah's witnesses' assembly at Yankee Stadium on July 30. Attendance on this first day of the eight-day assembly almost equaled that of the last day of the eight-day international assembly held in Cleveland, Ohio, in 1946, when 80,000 attended the public meeting then. Shortly before the 70,000 arrived at Yankee Stadium, New York's renowned subway system was choked to overflowing on all lines leading to Yankee Stadium.

On this Sunday morning train operators exclaimed in astonishment that this was worse than the five o'clock rush on weekdays. Other thousands had converged upon the trailer camp, 40 miles outside the city, till 9,247 delegates were present to hear the opening session carried there by special wire from Yankee Stadium.

Before New York city became the scene of this traffic rush, however,

transportation lines from all parts of the United States and many nations had been taxed to bring conventioners to this international assembly. The thousands came from 67 different nations.

Police directing traffic around the stadium commented that this crowd, though larger than the facilities of Yankee Stadium could comfortably accommodate, was the best "behaved and most easily managed that they had ever dealt with."

Once inside, the witnesses enjoyed to the full the opening of what promised to be their greatest assembly to date. The first session appealed not only to the ears of conventioners but their eyes were also delighted by the beautiful platform that had been planned and designed weeks in advance. It was located at second base of the ball diamond, with approaches at both ends bordered by white picket fences. Banked against these approaches and all around the platform were shrubs and flowers—varieties of petunia, marigold, ageratum, dahlia, salvia, geranium and rubrum lily. Stately columns of glorious geraniums lifted their heads just level with the stage floor. The lattice archways framing the two stage mountings were wreathed with morning glories. The flowers had been grown at the Society's farm on Staten Island, N. Y. Hence it was in this setting of natural beauty and visible evidence of Theocratic increase that this eight-day international assembly convened. This report will attempt to detail the events of the days that follow.

DOCTOR OSCAR PACHECO

Physician and Surgeon
From the University of Pennsylvania,
U. S. A.

SPECIALTY: DISEASES OF WOMEN

Office: 75 yards West of the Colegio de Señoritas. — SAN JOSE

HOURS: 10-12 m. — 2-4 p. m.

THE PEOPLE'S HOUSE

JACK ORANE SUCS. — LIMON

YOU WILL NEED A GOOD ARTICLE
FOR YOUR MONEY SO SEE US FIRST
FOR THE BEST OF EVERYTHING.

SUITINGS, DRESS MATERIALS, AND ALL
OTHER REQUIREMENTS IN LADIES
& GENTL. WEAR PRICES ALWAYS TO
PLEASE YOU.

Este documento es propiedad de la Biblioteca Nacional Miguel Covarrubias

RUBEN CHING & SON

EXPORTER OF CACAO

WE BUY: CACAO - COCONUTS - COPRAS

Pension Central in front of the Limon Post Office.

IN BRITAIN TODAY

Britain's industrial output is greater than ever before. In the first quarter of the year, production increased by about 9 per cent over the same period of 1949, compared with an increase of only 6½ per cent for 1949 over 1948. The June rate of exports reached a new high level, with a provisional total of 175,900,000 Sterling Pounds in a month of 25 working days. Adjusted to the standard of a 26-day month the figure would be 182,900,000 Sterling Pounds, which is slightly above the record May total.

Last year free from strikes in Britain than any year since 1943. A breakdown of these figures suggests that more and more British workers are tending to settle their grievances by using conciliation machinery, rather than by resorting to strike action. The results, so far declared, of the engineers' ballot on strike or arbitration, following the rejection of their 1 Sterling Pounds a week claim, show a substantial majority against strike action.

The National Coal Board's annual report shows that 1949 was a good year, both from the financial and operating standpoints. The Board ended the year with a surplus of 9½ million of Sterling Pounds, and hopes this year to wipe out the remaining deficit of 12,300,000 Sterling Pounds due to the first year's loss of 23,300,000 Sterling Pounds. Output was 5 millions tons above 1948 and output per manshift was above the 1938 rate.

A former pit boy, Mr. I. W. Cumberbatch, has been appointed chairman of Britain's National Coal Board's West Midlands division. Mr. Cumberbatch started work underground 46 years ago when he was 15 and by studying in his spare time, worked his way up to the position of colliery manager. He will be assisted in his job by another ex-miner, Mr. G. H. Jones, who has been made Vice-Chairman of the division. These appointments reflect the increased tendency of the nationalized coal industry to promote men from within the industry itself to posts of responsibility.

Britain's Minister of Health, Mr. Aneurin Bevan, claims that there are more houses per head of the population in Britain today than before the war. In all, 1,137,178 new homes have been provided since early 1945 — 860,195 being new, permanent or temporary houses and the remainder provided by conversions and repairs. About four-fifths of the new permanent houses have been built by local authorities.

New production records have been established by both the steel and cotton industries in Britain. Output of steel in June was at the annual rate of 16,249,000 tons, compared with 15,645,000 tons a year ago. This is the highest rate of production ever achieved in June. The production of cotton yarn and cloth reached a post-war record weekly rate in May, and yarn output during the month was 6 per cent higher than in the previous year.

Employer's and workers' leaders in Britain's chemical industry have engaged on a joint drive to increase productivity and reduce costs. The industry, which employs 306,000 workers, can be one of Britain's biggest dollar earners. When its plans for capital investment have been completed, they will represent 2,500 Sterling Pounds worth of plant and equipment per worker. The main problems facing the industry today are the rise in the cost of raw materials following the devaluation of the Sterling Pounds and the threat of competition, especially from West Germany.

Schemes for developing mass production units for men, on, American lines, have been put forward by a productivity team recently back from the United States. This was the first team to study a production process from the raw material stage to the shop window. Their report recommends British firms to break down the operations in making up a garment, so as to secure a greater degree of specialization and to adopt incentive schemes, while retailers are urged to order early, to enable manufacturers to plan production ahead.

Dr. MIGUEL S. DEJUK

Physician and Surgeon of Tulane University United States of America

ADVISES

His esteem patients as well as prospective ones that his office is situated two and a half blocks West of the U. N. I. A. Liberty Hall and his service is at their disposal.

OFFICE HOUR: FROM 2:30 IN THE AFTERNOON.

Sistema Nacional de Bibliotecas del Ministerio de Cultura y Deportes

ENGLAND—W. I TEST AVERAGES.

UP TO THE END OF THE THIRD TEST

W. I. BATTING

	Inns.	TNO.	Runs	HS	Avg.
F. M. Worrell	5	0	401	261	80.20
E. D. Weekes	5	0	308	129	60.16
J. B. Stollmeyer	6	1	269	78	53.80
A. F. Rae	6	1	268	106	53.60
C. L. Walcott	5	1	212	168	53.00
G. E. Gómez	5	1	133	70	33.25
R. J. Christiani	5	1	71	33	17.75
J. D. Goddard	5	1	48	16	12.00
H. H. Johnson	3	0	30	22	10.00
K. T. Ramadhin	4	2	7	4	3.50
A. L. Valentine	4	0	6	5	1.50
P. E. Jones	1	0	0	0	—

W. I. BOWLING

	O	M	R	W	Avg.
A. L. Valentine	332	166	514	23	22.34
K. T. Ramadhin	306	5	503	22	22.86
F. M. Worrell	78	2	152	6	25.33
P. E. Jones	15.4	3	35	1	35.00
H. H. Johnson	65.4	13	142	3	47.33
G. E. Gómez	62	18	133	2	66.50
J. D. Goddard	48	19	86	1	86.00
C. L. Walcott	4	1	12	0	—

ENGLAND BATTING

(Played in 2 matches)

	Inns.	TNO.	Runs	HS	Avg.
C. Washbrook	4	0	255	114	63.75
T. G. Evans	6	0	209	104	34.83
W. G. Parkhouse	4	0	130	69	32.50
L. Hutton	4	0	129	45	32.25
R. T. Simpson	4	0	125	94	31.25
W. J. Edrich	4	0	94	71	23.50
G. H. G. Doggart	4	0	76	29	19.00
N. W. D. Yardley	6	0	108	41	18.00
R. O. Jenkins	4	1	55	39	17.66
A. V. Bedser	4	0	20	13	5.00
R. Berry	4	2	6	4	3.00
E. R. Hollies	4	1	5	3	1.66

Also Batted: T. E. Bailey 82 (not out); J. C. Wardle 33 (not out); 21; J. G. Dewes 0.67; J. C. Laker 4.40; D. Schackleton 42: 1; D. J. Insole 21; 0;

H. E. Dillery 8.0.

ENGLAND BOWLING

	O	M	R	W	Avg.
R. Berry	108.5	47	228	9	25.33
E. R. Hollies	118.4	38	268	10	26.80
A. V. Bedser	143	40	302	9	33.55
R. O. Jenkins	118	16	409	10	40.90
N. W. Yardley	31	4	94	1	94.00
W. J. Edrich	34	8	91	0	—

Also Bowled: Bailed 13-3-37-1; Wardle 47-16-104-2; Laker 31-9-86-1; D. Shackson 49-9-135-1; R. T. Simpson 1.3 0-9-0.

ST. MARK'S CHURCH

LIMON

COSTA RICA

THE CHUCH IS THE PILLAR AND THE GROUND OF THE TRUTH.

— SERVICES: —

SUNDAYS: 6.00 a. m.—Solemn Holy Eucharist Sermon.
8.00 a. m.—Choral Holy Eucharist.
3.00 p. m.—Sunday School.WEEKDAYS: Wednesday, Friday, Holy Days 6. a. m.
Monday, Wednesday, Friday 7.00 p. m.
Saturday: Confession 4.00 — 5.00 p. m.

See Weekly Parish Bulletin for other Announcements.

In Unchangeable Memory

On Thursday, August 17, 1950—the cycle of the years had in its train for us the touching scene mentally of six years ago when our darling Mother and Grandmother

Beatrice Blackwell

swan-like and peacefully slept in death, August 17, 1944. Though worms have destroyed your mortal frame We have the assurance your spirit lives The fond remembrance we have for you is ever A sainted prize which is on the table of our memory.

JUSTIN CLARKE — ETHELYN CLARKE
Son. Daughter-in-Law.ALDERMAN CLARK — JOYCE BECKFORD
Grand Son Grand Daughter.

Mr. D. P. Abbott returns to his former Post

At varying periods, Mr. D. P. Abbott has been in charge as Principal of the Seventh Day Adventists School in this city, but during recent years he was assigned to Matina. Time works changes and with the leaving of Mr. Samuel Skeates, Mr. Abbott returns to his post. He is well known and deeply respected

among Seventh Day Adventists and our community in general. It is indeed a grand pleasure to rewelcome him to our community and at the same time express our sincere wishes for a pleasant reunion of his predecessor and his family and relatives in our neighbouring and friendly Republic of Panama.

Here and there on the war

On the 12th instant by a radio transmission from Moscow, the north Korean communists announced that they brought down four North American airplanes; three on Friday and one Saturday. On even date Washington releases the information that the North American bombardment continues over important objectives and the sectors bombed are said to have powerful industries, such as deposits of coal, iron and many mineral; it is the biggest Industrial area of the Orient.

New contingent of United States

soldiers aided by the powerful Pershing tanks entered the battle against the communists who were trying to trap other North American forces by the river Noktong. The invaders are said to have been forging against the allied defenses in the Central sector of the front of the same river with apparent danger to the important base of the United States of America at Taegu. There seems to be no doubt that the south Korean communists are putting up a gigantic resistance on all fronts.

TIENDA "LA BARATA"

(CHEAP STORE) — MOISES KADER

— OUR GREATEST SALE OF THE YEAR —

FASHION FABRICS

• FROM FAMOUS MILLS

Prints of all colours. — Ordandies, plan or flocked. Spuu Gabardines. — Khaki. — Shirts and Neckties to match. Suitings — Shirtings — Casimires — Imported Cotton Every other dress and fancy Materials.

THE REMEMBER TRAT

KADER FURNITURE STORE CARRIES THE BEST MODELS AND THE MOST BEAUTIFUL IN FURNITURE

— LIMON —

Restaurant "Ecos de París"

Conveniently situated in the heart of the capital 300 yards South Musman's Bakery.
SAN JOSE PHONE 6289

We Specialize in Excellently prepared meals along with
and efficient stock of the best liquor.

OUR BOAST IS "Eat where the best sanitary methods
are practiced in the preparation and serving of food".

PERSONALLY ATTENDED BY THE PROPRIETOR:

CEDRIC KERR

Man Found Dead in His Yard

s has been reported that one man living in last week the body of one named Allen was found in a yard around the house in which resided at Rio Madre, a districting the Zent Line. He was a ject of Great Britain. The information reads that Allen d sold on credit a horse to a man Latin origin and who is the istable of the district. Several reests it said were effected by len to have this man recognize written agreement to pay for animal, but all without success. finally the case was presented to Police Judge at Liverpool and after hearing the argument on both es of the case, backed up by the missary Note signed by the istable, the judge ordered him to sent the horse and deliver to en in his presence the following rning; — but according to the

news Allen was murdered the same night and his battered body discovered in his yard. So strange is the circumstance that although the matter was known by the district constable, as a judicial representative he did not interest himself to report the occurrence to the Judge or any of his superior officers, only by means of sympathizers of the deseeded that the death was reported. Eyewitnesses to the meeting of Judge and the constable over the dead body of Allen arrived at the conclusion that no mystery exists as to the person who murdered Allen. If this statement carries weight, then we do not consider it so difficult a matter to effect an arrest and obtain a confession, at least, since Allen was a member of our great human family and suffered so ignameneous a death.

BIG SUPPLIES OF COAL AND ALUMINIUM FROM AFRICA

(LONDON, July 19) (LPS). — Big supplies of coal and aluminium from Africa are expected as a result of recent fish development projects. These outlined yesterday in the House Lords by Viscount Hall. He said that enough bauxite aluminium may be produced to meet all of

Britain's requirements. A new hydroelectric is now being developed on the Gold Coast to provide sufficient power for this enterprise. He also stated that the British Colonial Development Corporation has a scheme for extracting huge deposits of coals recently discovered in Tanganyika.

The Most Golden Chance Selling Out

Land consisting of 20 hectares of which 7 hectares is cultivated in cacao. Pasture containing 3½ hectares balance in woodland and in addition a pasture of 2 hectares; this latter is on the Costa Rica Banana Company Property.

ONE DWELLING HOUSE WITH TWO ROOMS AND FURNITURE.
(Titled Property)

One cacao dryer with a capacity of 13 boxes

APPLY TO:

J. GOULDBOURNE — 9 MILES LIVERPOOL

BIRTH ANNIVERSARY FOR TWO IN ONE SETTING

On Sunday, August 6, 1950 Mrs. Metica Narciso entertained at her residence in this city in honour of the birth anniversary of Miss Imogene Narciso and her highly esteemed friend and brother in fraternity, Mr. John Lattibeaudier. The very picturesque affair had its start at the six o'clock evening hour. Many good friends and wellwishes of the two honourees were on hand to participate and enliven the joyous hours. The participants were seated around a well decorated table on which were two cakes well adorned with candles. These were lighted by Mr. Edmund Jackson, the chairman. His opening address was quite in line with the nature of the occasion and in addition he contributed a solo. Mrs. Marva Scott was also heard in a very stirring solo. Very fruitful were the hours spent and with the full flow of delicious refreshment. The climax came with the singing of the song. "Now is the hour".

The Atlantic extends is profound felicitation to Miss Narciso and our very good friend Mr. Lattibeaudier and wishes for them many more birth anniversaries.

Productores Unidos de Cacao, Ltda.

(OLD THEATRE MODERNO)

THE UNITED CACAO PRODUCERS, LIMITED, BEING NOW
UNDER NEW MANAGEMENT IS ABLE TO PAY THE BEST PRICES.

Consult our prices and in addition we give our best attention to the farmers and others who trade with us.

FERNANDO HONG ON
General Manager

ALFONSO SOLE LIPPA
Assistant Manager

JAMAICA CHAMBER RECEIVES AMERICAN CHARTER

At a special general meeting of the directors of the Jamaica Chamber of Commerce Ltd., Harry Vendryes, acting president, received the charter of the Chamber of Commerce of the American from Stephen A. Lynch, Miami hotel owner, who was visiting Kingston.

The Jamaica Chamber of Com-

merce became affiliated to the Chambers of Commerce of the Americas at the fourth annual Foreign Trade Forum held in Miami last May. Jamaica was represented by five delegates who were authorized to sign membership papers for the island.

Imprenta Falco Ltda.

VISIT THE NEW LUMBER DEPOSIT

Britton and Holness, Limited

GUARANTEED FIRST CLASS BLACK
HEART LAUREL, WELL ASSORTED

SITUATED: Between the former Lindo Brothers' Office and Gourzong's Radio Repairs-Front Railroad Yard.

S. D. BRITTON — Manager.